

WSPARCIE DLA PRZEDSIĘBIORCÓW I IOB



„Estoński CIT” dla małych firm

„Estoński CIT” to nowa propozycja rządu, mająca pomóc w rozwoju mikro- i małym przedsiębiorstwom. Najprościej rzecz ujmując, oznacza zmianę terminu płacenia podatku. Obecnie firmy płacą podatek od wypracowanego w danym roku zysku, a w modelu „estońskim” będą zobowiązane zapłacić go dopiero w momencie wypłaty zysku. To oznacza, że dopóki pieniądze z zysku będą reinwestowane, spółka nie zapłaci podatku. „Estoński CIT” ma stymulować rozwój inwestycji prywatnych i zniechęcać do wypłaty dywidendy za granicę przez firmy z obcym kapitałem.

Źródło: *BusinessInsider*, 19.11.2019, *GazetaPrawna*, 21.11.2019



GameINN: 100 mln zł od NCBR na rozwój sektora gier

Celem programu GameINN jest zwiększenie konkurencyjności polskiego sektora producentów gier wideo na rynku globalnym w perspektywie do 2023 r. Na wsparcie nowatorskich projektów w sektorze gamedev NCBR przeznacza 100 mln zł, w ramach konkursu 4/1.2/2019 – GAMEINN-IV. Dofinansowanie sięga nawet 20 mln zł. Według rządowych danych wartość polskiego rynku gier wideo w 2016 r. wyniosła 1,85 mld zł. Polska jest 4. na świecie eksporterem gier i urządzeń z sektora gamingowego.

Źródło: *MFIPR*, 20.11.2019, *PulsBiznesu*, 20.11.2019



Konkursy PARP w ramach Funduszy Norweskich

19 listopada br. PARP ogłosiła nabór wniosków o wsparcie w ramach programu „Rozwój przedsiębiorczości i innowacje”, finansowanego ze środków Norweskiego Mechanizmu Finansowego 2014-2021. Program, którego budżet wynosi 93,7 mln euro będzie wspierał przedsiębiorców realizujących projekty w obszarach: 1) Technologie przyjazne środowisku (Green Industry Innovation) – kwota przeznaczona na dofinansowanie projektów w tym obszarze to 50 mln euro, 2) Innowacje w obszarze wód morskich i śródlądowych (Blue Growth) – kwota na dofinansowanie projektów to 10 mln euro i 3) Technologie poprawiające jakość życia (Welfare technology) – kwota na dofinansowanie projektów to 18,7 mln euro. W ramach Programu uruchomiono również schemat małych grantów dla przedsiębiorczych kobiet, w ramach którego wspierane będą projekty z trzech powyższych obszarów. Na ten cel przeznaczono 15 mln euro. Szczegóły konkursów na stronie Agencji.

Źródło: *PARP*, 19.11.2019

PRAWO



Projekt ustawy o zmianie ustawy o systemie ubezpieczeń społecznych oraz ustawy o Krajowej Administracji Skarbowej

21 listopada br. Rada Ministrów przyjęła projekt ustawy o zmianie ustawy o systemie ubezpieczeń społecznych oraz ustawy o Krajowej Administracji Skarbowej. Od początku 2020 r. ok. 320 tys. mikrofirm, których przychód w 2019 r. nie przekroczy 120 tys. zł, będzie mogło skorzystać z tzw. Małego ZUS-u plus. Składki w tym przypadku będą liczone od dochodu i będą niższe. Obniżoną składkę będzie można opłacać maksymalnie przez 36 miesięcy w ciągu kolejnych 60 miesięcy kalendarzowych prowadzenia działalności. Po tym okresie z ulgi będzie można skorzystać ponownie. Szacowany koszt nowego rozwiązania dla finansów publicznych w pierwszym roku jego obowiązywania to ok. 1,3 mld zł.

Źródło: *Premier*, 21.11.2019



Umowa UE-Singapur. Dla firm otwiera się cała Azja Południowo-Wschodnia

Od 21 listopada br. obowiązują reguły wolnego handlu między Unią Europejską i Singapurem. To 73. państwo, które na mocy umowy FTA dołącza do grona partnerów Unii. To jednak nie chłonność singapurskiego rynku, a rola tego państwa jako regionalnego pośrednika w handlu jest największą szansą dla europejskich firm. To miejsce rozmów handlowych całego świata. Lotniska w Singapurze obsługują tygodniowo ponad 7400 lotów i ok. 65 mln pasażerów rocznie (dane za 2018 r.)

Źródło: [Konfederacja Lewiatan](#), 22.11.2019

PRZEDSIĘBIORCZOŚĆ



Przeciętne zatrudnienie i wynagrodzenie w sektorze przedsiębiorstw w październiku 2019 roku

W październiku 2019 r. przeciętne zatrudnienie w sektorze przedsiębiorstw wyniosło 6383,3 tys. i było wyższe o 2,5% r/r, a przeciętne miesięczne wynagrodzenie wyniosło 5213,27 zł (brutto) i było wyższe o 5,9% r/r. Dane odnoszą się do przedsiębiorstw zatrudniających powyżej 9 pracowników.

Źródło: [GUS](#), 21.11.2019, [MR](#), 21.11.2019



Wyniki finansowe przedsiębiorstw niefinansowych w okresie styczeń-wrzesień 2019 roku

W okresie styczeń-wrzesień 2019 r. wyniki finansowe badanych przedsiębiorstw były wyższe od uzyskanych rok wcześniej. Przychody z całokształtu działalności wyniosły 2 383 038,7 mln zł i były wyższe o 6,7% od osiągniętych rok wcześniej, a koszty ich uzyskania wyniosły 2 267 106,1 mln zł i wzrosły o 7,0%. Nakłady inwestycyjne były wyższe o 16,0% od notowanych w analogicznym okresie ub. r.

Źródło: [GUS](#), 21.11.2019



Polski przemysł pozytywnie zaskoczył

W październiku br. produkcja sprzedana przemysłu była wyższa o 3,5% w ujęciu rocznym i 7,8% w ujęciu miesięcznym. To wynik o wiele lepszy niż spodziewali się analitycy, którzy prognozowali wzrost odpowiednio o 2,3% r/r i 6,5% m/m. Polski przemysł nadal jednak słabnie, szczególnie branża budowlano-montażowa, która odnotowała spadek o 4,0% r/r oraz 3,8% m/m..

Źródło: [GUS](#), 22.11.2019, [BusinessInsider](#), 22.11.2019



Firmy skrócą czas pracy, byle nie dać rządowej podwyżki

Od 1 stycznia 2020 r. najniższe wynagrodzenie ma wzrosnąć do 2600 zł brutto (z obecnych 2250 zł). Nie wszystkich pracodawców nie stać na takie podwyżki płac – wzrost minimalnego wynagrodzenia o 350 zł oznacza dla nich podwyżkę kosztów zatrudnienia takiego pracownika o ponad 420 zł miesięcznie. Rzeczpospolita informuje, że w związku z tym część pracodawców planuje skrócenie czasu pracy osobom pobierających najniższą płacę.

Źródło: [BusinessInsider](#), 21.11.2019

INNOWACYJNOŚĆ



To może być przełom w energetyce słonecznej

Startup Heliogen, wspierany przez Billa Gatesa opracował rozwiązanie, które ma szansę zrewolucjonizować energetykę słoneczną. Sterowane przez sztuczną inteligencję tafle szkła wyłapują promienie słoneczne i kierują je na specjalny panel, który rozgrzewa się do temperatury ponad 1000 stopni Celsjusza. Wytworzone w ten sposób ciepło może być wykorzystywane w przemyśle ciężkim – wreszcie zaistniała możliwość wdrożenia energii "zielonej" do tego sektora światowej gospodarki – oraz wytworzenia wodoru (który może być przekształcany w paliwo do samochodów ciężarowych i samolotów). Rozwiązanie zakłada również magazynowanie energii podczas deszczowych dni.

Źródło: [uberkizmo.com](#), 19.11.2019, [Gazeta.pl](#), 20.11.2019



Akumulatory z Polski w elektrycznym Fordzie Mustangu

Ford Motor zaprezentował model elektrycznego samochodu Mustang Mech-E i poinformował, że akumulatory do nowego eauta będą produkowane w Polsce w zakładzie koreańskiego koncernu LG Chem. Polska fabryka baterii do elektryków już jest największa w koreańskiej grupie. Do końca 2020 r. LG Chem zainwestuje w Kobierzycach łącznie 3 mld USD, a będzie zatrudniać ok. 6 tys. osób.

Źródło: [PulsBiznesu](#), 18.11.2019



Polski satelita ScanSAT coraz bliżej ziemskiej orbity

Wrocławska spółka [Scanway](#) wchodzi w kolejny, czwarty etap rozwoju satelity ScanSAT. Zgodnie z planem ma on zostać wystrzelony na orbitę ziemską na przełomie lat 2020/2021. Będzie to pierwszy polski satelita zdolny do dostarczania dokładnych obrazów multispektralnych, które znajdą swoje zastosowanie w wielu sektorach nauki i przemysłu. Ilość procesów, które można przyspieszyć i udoskonalić dzięki obserwacjom z orbity stale rośnie, a projekty oparte na dużych satelitach nie są już w stanie nadążyć w dostarczaniu potrzebnych informacji. Małe satelity, takie jak ScanSAT, mogą ten proces zdecydowanie usprawnić.

Źródło: [mamstartup.pl](#), 21.11.2019



Spacer z metalowymi gepardami

Badacze z Massachusetts Institute of Technology (MIT) wyprowadzili na spacer swoje „mini-gepardy”. Na placu przed siedzibą Instytutu pokazały swoje umiejętności, w tym synchroniczne salta do tyłu. Zagrały również w piłkę. Mini-cheetah to pierwszy robot czworonożny, który robi salto w tył. Przy wadze zaledwie 9 kilogramów, gibka maszyna może kłusować po nierównym terenie dwa razy szybciej niż człowiek, a zakres jego ruchów zaskoczy gimnastyków. Gdy biegnie, jego „łapy” dotykają gruntu przez 150 milisekund. „Gepard” jest niezwykle sprawny, a przy tym tani w budowie. Maszyny będą wypożyczane innym grupom badawczym, by mogły testować nowatorskie algorytmy i manewry. W ten sposób badania stają się bardziej wszechstronne, dostępne i szybsze. Więcej informacji na temat czworonożnych robotów na stronie [MIT Technology Review](#).

Źródło: [SztucznaInteligencja.org.pl](#), 20.11.2019

3

ZASOBY LUDZKIE I KOMPETENCJE PRZEDSIĘBIORSTW



Roboty wypełnią braki kadrowe i poprawią warunki pracy

Obecnie na całym świecie pracuje już ponad 2 mln robotów. Problemem jest brak ludzi, którzy mogliby zająć się wdrożeniami i wykorzystaniem potencjału nowoczesnych technologii. Wbrew obiegowej opinii robotyzacja nie pozbawi człowieka zajęcia. Zdaniem ekspertów to doskonałe narzędzie do wypełnienia luk kadrowych, wzrostu kwalifikacji pracowników, poprawy warunków ich pracy, a w efekcie wzmocnienia konkurencyjności firmy. Ponadto co dziesiąta firma korzystająca z robotów, podjęła decyzję o robotyzacji zakładu z powodu trudności z pozyskaniem odpowiedniej kadry – wynika z badań Instytutu Prognoz i Analiz Gospodarczych. Źródło: [Puls HR](#), 20.11.2019



Brazen - komunikator

[Brazen](#) pozwala firmom dotrzeć do młodych ludzi, zwłaszcza z pokolenia Y i Z, którzy nie rozstają się ze smartfonami, poprzez znane im narzędzie i komunikację w ich języku. Dzięki Brazen łatwo zebrać grupę na zaplanowane wydarzenie networkingowe albo znaleźć poszukiwanego pracownika. Komunikacja oparta na wiadomościach tekstowych i jednoczesnym czacie z wieloma użytkownikami jest dla młodych ludzi naturalna i mocno angażująca. Źródło: [Randstad](#), 22.11.2019



Przybywa kobiet w zarządach

Jak wynika z najnowszego raportu „[Women in the Boardroom: A Global Perspective](#)”, przygotowanego na zlecenie Deloitte Global przez firmę MSCI ESG Research Inc. (na podstawie danych z 66 krajów), kobiety

zajmują tylko o 1,9% więcej stanowisk w zarządach niż w 2017 r. Liderem w obszarze różnorodności jest Norwegia – kobiety stanowią tam 41% członków zarządu. W czternastu krajach Unii Europejskiej kobiety stanowią średnio co najmniej 25% członków kadry zarządczej. Najslabiej pod tym względem wypadły firmy południowoamerykańskie i azjatyckie, w których kobiety stanowią odpowiednio 7,9% i 9,3% członków zarządu. W Polsce kobiety stoją już na czele 6,3% firm, stanowią 13% członków zarządów i mają 15,8-procentowy udział w radach nadzorczych 480 spółek giełdowych.

Źródło: *PulsHR*, 22.11.2019

INWESTYCJE



2,3 mld zł z UE na budowę S7, S19 i S61

15 listopada br. Centrum Unijnych Projektów Transportowych zawarło trzy umowy z Generalną Dyrekcją Dróg Krajowych i Autostrad na dofinansowanie budowy dróg ekspresowych: S61 na odcinku Ostrów Mazowiecka – Szczuczyn, S19 na odcinku Lasy Janowskie – Nisko oraz S7 od granicy województw mazowieckiego i świętokrzyskiego do Skarżyska–Kamiennej. Łączna wartość tych inwestycji to prawie 4,35 mld zł, w tym 2,26 mld zł ze środków Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko 2014-2020.

Źródło: *MI*, 15.11.2019